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Zápis ze 130. řádného zasedání Náčelnictva  

 

Zasedací místnost Kanceláře ústředí, Praha, 1. - 3. 12. 2023 

Prezence 

  

Přítomni: pátek - ses. Bušková, Havránková, Volavková, Jechová, Marešová, 

Ebelová, Šimbera, Vokál, Pelcl, Rusňák, Pytela, Špaček, Koutenský, 

Šereda, Horel, Šinágl, Šimbera, Macek, Michna 

sobota - ses. Bušková, Menclová, Havránková, Volavková, Jechová, 

Marešová, Ebelová, Šimbera, Vokál, Pelcl, Rusňák, Pytela, Špaček, 

Koutenský, Šereda, Horel, Šinágl, Šimbera, Hájek, Dvořák, Macek, 

Michna 

neděle - ses. Bušková, Menclová, Havránková, Volavková, Jechová, 

Ebelová, Šimbera, Vokál, Pelcl, Rusňák, Pytela, Špaček, Koutenský, 

Šereda, Horel, Šinágl, Šimbera, Dvořák, Macek, Michna 

Omluveni: pátek - ses. Menclová, Jonášová, Ondříčková, Chocová, br. Wolf, Kolář, 

Kolovský, Körber, Hájek, Dvořák, Bartoň  

sobota - ses. Jonášová, Ondříčková, Chocová, br. Wolf, Kolář, Kolovský, 

Körber, Bartoň  

neděle - ses. Jonášová, Ondříčková, Chocová, Marešová, br. Wolf, Kolář, 

Kolovský, Hájek, Körber, Bartoň  

Nepřítomni:  

ÚRKJ:  

RSRJ:  

VRJ: br. Výprachtický, Vaněk (na část), Peřina, Hlavinka (na část), ses. 

Tichavová (online, na část), ses. Jirasová (na část), br. Olbrecht (online, na 

část), br. Baláš (online, na část) 

KÚJ: ses. Šablová 

Hosté: br. David Svoboda, br. Vojtěch Mareš (Velké akce), br. Radek Procyk 

(Novela ŘVČČJ),  ses. Veronika Brovjáková (Strategie 2030) 
 

Počet přítomných 22 (19) členek a členů, Náčelnictvo bylo po celou dobu jednání 

usnášeníschopné. 

 

Velké akce 2 

Kandidátní komise Valného sněmu 

Návrhová komise Valného sněmu 

Materiály pro delegáty VSJ 

Odvolání br. Jadrného - Pedra proti řídícímu aktu 



Změna Řádu pro vzdělávání činovnic a činovníků - teze 

Rozpočet ústředních orgánů na rok 2024 

Nakládání s finančními rezervami organizace 

Změna Řádu pro vzdělávání činovnic a činovníků - 1. čtení 

Novela Jednacího řádu Náčelnictva 

Novela Organizačního řádu - 2. čtení 

Statut ZvOJ Hlavní přístav vodních skautů - 2. čtení 

Změna Řádu vodních skautů - 2. čtení 

Seznamte se - ZvOJ Hlavní přístav VS 

Vyhodnocení Priorit Náčelnictva 

Stanovisko Náčelnictva k alkoholu na skautských akcích 

Zpráva Výkonné rady 

Plán Výkonné rady na rok 2024 

Zpráva Náčelnictva 

Návrhy na vyznamenání 

Změna Statutu ZvOJ Krajinská - 2. čtení 

Novela Jednacího řádu NJ 

Vyhodnocení Strategie 2022 

Návrh Strategie 2030 pro krajské sněmy 

Materiály pro delegáty Valného sněmu 

Hodnocení kvality NJ 

Ukončení jednání Náčelnictva 

 

PÁTEK 

Br. Vokál - Vokin přivítal přítomné členky a členy Náčelnictva a hosty jednání.  

Představil a NJ krátce diskutovalo o navrhovaných úpravách programu, který následně 

schválilo.  

Br. Svoboda - Cedník představil ses. Elišku Ebelovou - Šišuli, novou hlavní kapitánku vodních 

skautů, která bude VS nadále zastupovat v Náčelnictvu.  

 
Velké akce 2 

Br. Rusňák - Virus představil materiál, který navazuje na diskuzi Náčelnictva k velkým akcím 

na zářijovém jednání NJ. Návrhy usnesení reflektují podněty, které vyplynuly z ní a diskuzí v 

PS NJ. Navrhovaná usnesení se vztahují ke třem oblastem - obecný pohled NJ na oblast velkých 

akcí, zvýšení informovanosti NJ a koncepční uchopení oblasti do budoucna.  

Poté NJ postupně procházelo jednotlivé části materiálu tak, jak korespondují s odrážkami 

usnesení.  

 

Pohled NJ na oblast Z&VA 

NJ vnímá oblast pořádání zahraničních a velkých akcí (Z&VA) jako důležitou součást aktivit 

Junáka - českého skauta, jež jsou nástrojem pro naplňování jeho poslání. 

Bez diskuze. 

 

https://docs.google.com/document/d/1MX37I4p7ok28pVKEys6ulhvGXQlY9xF3kQa3cDpp3vw/edit#heading=h.gjdgxs


NJ očekává, že Z&VA budou plánovány, připravovány a realizovány v souladu s celkovou 

strategií organizace. 

Br. Vokál - Vokin - materiál zmiňuje celkovou strategii organizace v oblasti VA a koncepci 

VA - v jakém jsou tyto dokumenty vztahu? 

Br. Rusňák - Virus - prvním je myšlena Strategie 2030 a koncepce je dokument, který má 

vzniknout a pracuje s ním třetí návrh usnesení. 

 

NJ považuje oblast pořádání Z&VA primárně jako součást operativní agendy Výkonné rady a 

nemá ambici proaktivně se zapojovat do příprav, vyjma situací, kdy je koordinace s 

Náčelnictvem nezbytná. 

Br. Rusňák - Virus - situace nikde explicitně popsané nejsou, se ses. Tichavovou - Rozárkou 

(gesční zpravodajkou) si vysvětlovali v komentářích. 

 

NJ považuje za důležité, aby byla agenda dostatečně personálně pokryta na ústřední úrovni 

skrze zpravodaje Výkonné rady a zaměstnance KÚJ, kteří budou poskytovat kvalitní podporu 

dobrovolnickým týmům připravujícím Z&VA. 

Br. Rusňák - Virus - má to být zaměstnanec, člověk, který v pracovní době komunikuje s úřady 

a institucemi a řeší s nimi, co je potřeba.  

Br. Mareš - je to tak, že lidi kolem akcí potřebují mít v KÚJ zaměstnance, který toto bude 

zajišťovat, aby to tým nestálo jeho pracovní dobu nebo studium.  

Br. Pelcl - Bilbo - čte to i tak, že to nutně nemusí být plný úvazek. Mzdy jdou v rozpočtu nahoru 

a toto se jistě do mezd jistě promítne, tak to připomíná, aby to NJ schvalovalo s tím vědomím.  

 

NJ považuje za důležité, aby existovala funkční koncepce pořádání Z&VA, která bude 

průběžně revidována. 

Br. Rusňák - Virus - máme Strategii velkých akcí (z roku 2011), je už přežitá, dává smysl, aby 

organizace měla dokument, který bude říkat, které akce chceme dělat -tj. má dojít minimálně 

k  revizi stávajícího dokumentu. 

 

NJ očekává od Výkonné rady, že  

- bude využívat znalostí, zkušeností a dovedností komunity pořadatelů velkých akcí a 

usilovat o zajištění kontinuity v pořádání Z&VA, 

- zlepší informování Náčelnictva o dění v oblasti zahraničních a velkých akcí. 

Br. Rusňák - Virus - v tomto usnesení je to deklaratorní, v dalším usnesení VRJ už ukládáme, 

aby konala. Ta první odrážka cílí na předávání zkušeností mezi týmy, uchovávání know-how.  

 

NJ nabízí Výkonné radě spolupráci a faktickou podporu na tvorbě koncepce pořádání Z&VA 

a při jejím naplňování. 

Br. Horel - Jeník - nějaký konkrétní příklad té podpory? 

Br. Rusňák - Virus - např. zapojení PS NJ na formulování zadání nebo do tvorby koncepce VA.  

Ses. Bušková - Véňa - vnímá tam trochu závazek NJ, že na oblasti velkých akcí bude NJ 

participovat … 

Br. Koutenský - Pudil - NJ říká, že operativa je v gesci VRJ, ale NJ je k dispozici a připraveno 

pomoci, když to bude třeba.  



Br. Pelcl - Bilbo - ad zaměstnanec a mzdy - lépe by se mu zvedala ruka, kdyby si NJ řeklo, že 

člověka zčásti platíme z rozpočtu velkých akcí.  

Br. Rusňák - Virus - laicky si to dokáže představit taky, zároveň to pořadatelé musí vědět 

dopředu, aby se s tím kalkulovalo v rozpočtu.  

Br. Výprachtický - José - počítáme s tím, že to bude stálý zaměstnance, u posledních dvou akcí 

bylo ústředí zapojené intenzivně. Pokud bude mít akce přebytek, pak má z nějaké části přispět 

na mzdové náklady toho člověka. 

Ses. Ebelová - Šišule - když to bude v zadání akce, tak je to za ni lepší, než aby si pak ústředí 

vzalo kus přebytku - nebo to má být jasné předem.  

Br. Koutenský - Pudil - u velkých akcí je třeba vždy počítat s tím, že se rozpočet “vykloní” o 

10 % tím či oním směrem - a těch 10 % je u velkých akcí akorát ten 1 milion.  

Br. Mareš - ad Šišule - určitě je třeba, aby tým věděl dopředu, že z rozpočtu/zisku akce, bude 

částečně platit zaměstnance  - aby s tím tým byl od začátku srovnaný.  

Ses. Ebelová - Šišule - přišlo by jí fajn, aby toto bylo zakotvené v koncepci - třeba procentuálně 

např. zisk akce půjde z x % na mzdy a z x % na rozvoj velkých akcí. Jako problematické vnímá, 

když ústředí zasahuje do výše poplatků, které si chce akce nastavit.  

Poté Náčelnictvo přistoupilo k hlasování o prvním navrženém usnesení.  

Náčelnictvo 

- vnímá oblast pořádání zahraničních a velkých akcí (Z&VA) jako důležitou  

součást aktivit Junáka - českého skauta, jež jsou nástrojem pro naplňování jeho 

poslání; 

- očekává, že Z&VA budou plánovány, připravovány a realizovány v souladu  

s celkovou strategií organizace; 

- považuje oblast pořádání Z&VA primárně jako součást operativní agendy 

Výkonné rady a nemá ambici proaktivně se zapojovat do příprav, vyjma situací, 

kdy je koordinace s Náčelnictvem nezbytná;  

- považuje za důležité, aby byla agenda dostatečně personálně pokryta na ústřední 

úrovni skrze zpravodaje Výkonné rady a zaměstnance KÚJ, kteří budou 

poskytovat kvalitní podporu dobrovolnickým týmům připravujícím Z&VA. 

- považuje za důležité, aby existovala funkční koncepce pořádání Z&VA, která 

bude průběžně revidována; 

- očekává od Výkonné rady, že  

- bude využívat znalostí, zkušeností a dovedností komunity pořadatelů 

velkých akcí a usilovat o zajištění kontinuity v pořádání Z&VA, 

- zlepší informování Náčelnictva o dění v oblasti zahraničních a velkých 

akcí; 

- nabízí Výkonné radě spolupráci a faktickou podporu na tvorbě koncepce 

pořádání Z&VA a při jejím naplňování. 

 

 

 

Informovanost Náčelnictva 

Náčelnictvo požaduje po Výkonné radě zlepšit informovanost o průběhu příprav a realizaci 

zahraničních a velkých akcí, a to skrze 



- rozšíření Zpráv Výkonné rady (v sekcích příslušných zpravodajů) o podrobnější 

informace o stavu příprav akcí, zejména s ohledem na předem stanovené milníky a 

kontrolní body, a doplnění odkazů na závěrečné zprávy s jejich vyhodnocením; 

Br. Rusňák - Virus - první část je bez diskuze - zvýšení informovanosti NJ ve Zprávách VRJ, 

odkazy na závěrečné zprávy akcí ve Zprávách Výkonné rady.  

Br. Koutenský - Pudil - druhá část cílí na to, aby VRJ směrem k NJ více komunikovala stav 

příprav a příp. problémy s tím spojené.   

- zařazením programového bodu na jednání NJ alespoň 1× / 2× ročně zaměřeného na 

podrobnější představení aktuálního stavu připravovaných velkých a zahraničních akcí, 

jichž se budou účastnit / na které mohou být přizváni zástupci realizačních týmů. 

Náčelnictvo se shodlo na tom, že takový typ programu dává smysl - s tím, že bude-li NJ nebo 

PS NJ vnímat potřebu, dohodne se na jeho zajištění s gesční zpravodajkou.  

Poté proběhlo orientační hlasování, na jeho základě tento bod nebude součástí usnesení NJ. 

 

Náčelnictvo požaduje po Výkonné radě zlepšit informovanost o průběhu příprav a 

realizaci zahraničních a velkých akcí, a to skrze rozšíření Zpráv Výkonné rady (v sekcích 

příslušných zpravodajů) o podrobnější informace o stavu příprav akcí, zejména s 

ohledem na předem stanovené milníky a kontrolní body, a doplnění odkazů na závěrečné 

zprávy s jejich vyhodnocením. 

 

Koncepce zahraničních a velkých akcí 

Náčelnictvo ukládá pracovní skupině pro velké a zahraniční akce vytvořit zadání Koncepce 

zahraničních a velkých akcí pro Výkonnou radu do konce února 2024. 

Br. Rusňák - Virus - usnesení zajistí to, že pokud Náčelnictvo po VRJ něco chce, tak má dodat 

zadání.   

 

Náčelnictvo ukládá pracovní skupině pro velké a zahraniční akce vytvořit zadání 

Koncepce zahraničních a velkých akcí pro Výkonnou radu do konce února 2024. 

 

Náčelnictvo se shodlo, že VRJ má koncepci velkých akcí předložit na zasedání NJ v říjnu 

2024.  

 

Náčelnictvo ukládá Výkonné radě zahrnout do plánu Výkonné rady na rok 2024: 

- vyhodnocení naplňování strategie velkých akcí, 

- vypracování Koncepce zahraničních a velkých akcí, která bude v návaznosti na 

Strategii 2030 reflektovat aktuální potřeby a směřování organizace, 

- předložení této koncepce Náčelnictvu ke schválení nejpozději na NJ v říjnu 2024.  

 

Kandidátní komise Valného sněmu 

Ses. Bušková - Véňa uvedla materiál - jmenování kandidátní komise VSJ je v gesci 

Náčelnictva, navrhované složení je v předloženém materiálu. 

Vzhledem k absenci dotazů a příspěvků do diskuze, přistoupilo Náčelnictvo k hlasování o 

navrženém usnesení.   

 



Náčelnictvo schvaluje kandidátní komisi XVII. valného sněmu ve složení: Jan Novák, 

Lenka Šablová, Veronika Žáčková, Vendula Pětníková, Ladislav Šinágl, Klára Škvorová 

a Matyáš Škvor.  

 

Návrhová komise Valného sněmu 

Ses. Bušková - Véňa - návrhová komise má hodně práce zejména během Valného sněmu, kdy 

cizeluje návrhy usnesení, aby byla v souladu s vnitřní legislativou a byla hlasovatelná. Část 

komise už před VSJ jmenuje Náčelnictvo - právě proto, aby mohla průběžně ladit znění návrhů 

usnesení s předkladateli. Zbytek komise navrhují přímo na VSJ delegáti a složení komise jako 

celku  schvaluje Valný sněm.  

Vzhledem k absenci dotazů a příspěvků do diskuze, přistoupilo Náčelnictvo k hlasování o 

navrženém usnesení.   

 

Náčelnictvo jmenuje jako členy návrhové komise XVII. valného sněmu bratry Jana 

Berkiho - Huberta, Jiřího Kubalu, Tomáše Řeháka a Ondřeje Pytelu. 

 

Materiály pro delegáty VSJ 

Ses. Bušková - Véňa uvedla materiál - Zpráva NJ a VRJ teprve rodí, ale NJ by mohlo schválit 

Zprávu o plnění usnesení minulých sněmů, byť ani ta zatím není zcela kompletní (chybí reakce 

na usnesení k “dvojrychlostnímu” skautingu).  

Náčelnictvo se proto shodlo na přerušení projednávání bodu s tím, že se pokusí chybějící část 

doplnit a v neděli se k projednávání bodu vrátí.  

Informace a materiály pro delegátky a delegáty Valného sněmu budou postupně přibývat v 

příslušné sekci Skautské křižovatky.  

 

Odvolání br. Jadrného - Pedra proti řídícímu aktu 

Br. Vokál - Vokin uvedl materiál - br. Vaněk - Permi z pozice zpravodaje VRJ vyloučil br. 

Jadrného - Pedra na 3 měsíce z FB skupiny Skautfórum, důvodem je skutečnost, že jeho 

příspěvky byly opakovaně (i po upozornění ze strany adminů, zpravodaje i dalších členek a 

členů skupiny) hrubé a agresivní. Br. Pedro se proti tomuto aktu odvolal, starosta rozhodnutí 

zpravodaje potvrdil a br. Pedro se poté obrátil na Náčelnictvo.   

Br. Vaněk - Permi - vůči br. Jadrnému - Pedrovi zasáhl z popsaných důvodů. Jednalo se o 

dlouhodobě hrubé, agresivní vyjadřování a přes varování od adminů a Permiho a reakce dalších 

účastníků Skautfóra nedošlo ze strany br. Pedra ke změně.  Reakce ve Skautfóru byla velmi 

jednoznačná - hlasy proti tam samozřejmě byly taky. Občas příliš dbáme na práva pachatelů 

na úkor obětí - ale obětí bylo v tomto případě podstatně více.  

Br. Vokál - Vokin - povinností NJ je přezkoumat rozhodnutí po všech stránkách - formální, 

procesní i obsahové.  

Náčelnictvo se v další diskuzi a poté i hlasováním o návrhu usnesením jednomyslně shodlo na 

zamítnutí odvolání (s tím, že drobné procesní nedostatky/pochybení, na něž ve svém vyjádření 

upozornila PS NJ pro legislativu, na tomto nic nemění). 

https://krizovatka.skaut.cz/organizace/snemy-a-volby/valny-snem/valny-snem-2024


Náčelnictvo dne 1. 12. 2023 rozhodlo o odvolání Jiřího Jadrného - Pedra proti rozhodnutí 

starosty ze dne 15. 10. 2023, kterým byl zamítnut odpor proti rozhodnutí zpravodaje 

Výkonné rady ze dne 18. 9. 2023 o dočasném omezení přístupu odvolatele do diskuzní 

skupiny SkautFórum na sociální síti Facebook:  

Odvolání se zamítá, jelikož Jiří Jadrný - Pedro opakovaně porušoval pravidla SkautFóra 

a skautský zákon, Náčelnictvo považuje zachování bezpečného diskusního prostředí za 

zásadní a přijaté opatření za věcně správné, dále pak neshledalo podstatných procesních 

pochybení.  

Náčelnictvo ukládá náčelníkovi, aby rozhodnutí bez zbytečného odkladu zaslal e-mailem 

odvolateli a starostovi a stručně vysvětlil důvody rozhodnutí, jak byly zachycené v diskuzi 

na Náčelnictvu.  

Poučení: Pokud je odvolání zamítnuto, nelze již podat další odvolání. Lze se však domáhat 

zrušení řídícího aktu, pokud je vadný (čl. 297 Organizačního řádu). Pokud by bylo odvolání 

zamítnuto a odpůrce se cítí zásadním způsobem poškozen na právech, která jsou mu zaručena 

Stanovami, může jako mimořádný opravný prostředek požádat k tomu (čl. 153 Stanov) 

oprávněný orgán, aby případ předložil k projednání RSRJ.  

 

SOBOTA 

Br. Vokál - Vokin zahájil sobotní jednání Náčelnictva. 

Změna Řádu pro vzdělávání činovnic a činovníků - teze 

Ondřej Peřina - Jerry uvedl materiál, Náčelnictvo čeká projednávání druhé části tezí a 1. čtení  

ŘVČČJ. V tomto bloku se budeme věnovat tezím, navazujeme na diskuzi na červnovém 

jednání NJ, kdy Náčelnictvo schválilo teze změn pro vzdělávání. V první části materiálu jsou 

teze změny řádu, které NJ schválilo už v září, v druhé části pak teze, které vycházejí z června 

a v další části jsou další změny, které jsme během procházení řádu posbírali a je třeba je 

zapracovat.  

Ses. Menclová - Tynus - řád jí už nyní přijde “neučtitelný” a nepřehledný, pokud člověk 

nehledá něco konkrétního, ale jen “chce dělat kurz”, tak se v něm špatně orientuje. Bylo by 

fajn, abychom toto, až budeme řešit zásadní změny, toto nějak posunuli, příp. řád zeštíhlili s 

tím, že bude odkazovat na další dokumenty.  

Br. Peřina - Jerry - na začátku jsme hodně přemýšleli nad strukturou, ale protože zatím systém 

upravujeme, tak jsme ji ponechali - a tím, že do budoucna budeme o změně struktury uvažovat. 

Na Křižovatce s tím budeme pracovat tak, jak naznačuje Tynus. 

Br. Pytela - Ondra - návrhy na změnu struktury měl, ale z časových důvodů to nebylo možné - 

i tak byla ta práce nad změnami velmi intenzivní.  

Pro připomenutí - teze schválené v září 2023:  

Teze 1 - Z řádu pro vzdělávání budou odstraněny organizační zkouška a hospodářská 

zkouška. 

Teze 2 - V případě získání vůdcovské zkoušky bez předchozí čekatelské zkoušky 

bude udělována pouze kvalifikace vůdcovská zkouška, nikoli obě kvalifikace. 

https://docs.google.com/document/d/1H4GF_hivhEbLNoWzs2x-lgTtsmMpFdFmF4wy12uppXo/edit?usp=drive_link
https://docs.google.com/document/d/1H4GF_hivhEbLNoWzs2x-lgTtsmMpFdFmF4wy12uppXo/edit?usp=drive_link


Teze 3 - V řádu pro vzdělávání bude sjednocena terminologie a budou upraveny dílčí 

formulace. 

 

Teze 4 - Řád stanoví podmínky pro získávání čekatelské zkoušky mimo 

kvalifikační kurz - během samostatné zkoušky bez kurzu. 

Teze 5 - Řád stanoví podmínky pro získávání vůdcovské zkoušky mimo kvalifikační kurz 

- během samostatné zkoušky bez kurzu. 

Bez diskuze 

Teze 6 -  Dojde ke zrušení nižších stupňů OČK. 

Br. Peřina - Jerry - v rámci změny nižší stupně OČK, zároveň tu řešíme, jak se dostanou lidi z 

nižšího stupně OČK na vyšší. 

Teze 7 - OČK Zdravověda bude nahrazeno “OČK první pomoc”. 

Br. Peřina - Jerry - dále to zpřesňujeme, OČK je určeno pro vzdělavatele, kteří budou mít na 

starosti zdravotní vzdělávání na ČZ, případně VZ.  

Br. Hlavinka - Mukóki - nižších OČK je uděleno velmi málo, jejich nositelé mají většinou 

zároveň IK.  

Teze  -) Zavede se nový formát instruktorského vzdělávání - KIK 

Br. Peřina - Jerry - zavedení nového formátu KIK, odpilotovaný formát, možnost rychlejšího 

získání IK.  

Br. Hlavinka - Mukóki - nabízíme různou cestu k IK, bez praxe je třeba jít na ILŠ, s krátkou 

praxí může jít na IŠ, když má někdo delší praxi, tak může jít na KIK (s tím, že má VZ).  

 

Teze 9 - Získání vůdcovské zkoušky bude podmiňováno buď získáním 

kvalifikace Zdravotník zotavovacích akcí nebo absolvencí kurzu první pomoci. 

Br. Peřina - Jerry - zavádíme to, že ZZA nemá být jedinou povinnou podmínkou pro získání 

VZ, ale zavádíme alternativu v Kurzu první pomoci - ideálně kratší, zahrnující opravdu jen 

první pomoc. Slibujeme si od toho, že to zprůchodní systém, že si kurz pak udělá více lidí a 

budeme mít celkově více lidí s nějakým základy 1. pomoci.  

Br. Pelcl - Bilbo - plus je pro kapitány dál potřeba VZ, zaznamenal odpověď, že tam vodáci 

chtějí ZZA tam mít, rád by se  vrátil k důvodu, proč to dává smysl i tady …  

Br. Hlavinka - Mukóki - respektujeme pohled HKVS, mj. i proto, že zatím nemáme 

definovanou 1. pomoc, tj. myslí, že debatu příp. máme před sebou. 

Ses. Menclová - Tynus - součástí ZZA je mj. záchrana tonoucího a pod 1. pomocí si toto 

nepředstavuje - a zrovna to je pro vodáky zásadní.  

Ses. Ebelová - Šišule - platí to, co říkala Tynus a jsou tam ještě další věci.  

 

Následující teze vyplynuly z v minulosti nasbíraných podnětů k ŘVČČJ a potřeb souvisejících 

s přípravou celého textu předkládané novely řádu. 

 

Teze 10 - V řádu bude upraven Skautský kompetenční model (SKM) 



Br. Peřina - Jerry - děláme dílčí úpravy v SKM, drobné formulační úpravy atp.  

 

Teze 11 - Zkušební komise nebudou moci rozšiřovat stanovený obsah 

kvalifikačních stupňů. 

Br. Peřina - Jerry  - řešíme to, že obsah kvalifikací je pevně daný kompetenčními profily a 

komise si nemohou přidávat nebo měnit obsah té kvalifikace - tj. neudělit na základě nesplnění 

něčeho, co není v kompetenčním profilu. 

Br. Michna - Gonzáles - tj. každý kurz si může stanovit podmínky přijetí na kurz a tím jít proto 

tomu, co je v řádu? 

Br. Hlavinka - Mukóki - rozlišujeme podmínky pro kvalifikaci a absolvenci kurzu - je to i pro 

lidi, kteří nemohou dostat kvalifikaci (nedosáhnout), ale dát najevo, že jsou členy kurzovního 

společenství. 

Br. Procyk - Maverick - je možné být absolventem VLK a nesložit VZ.  

 

Teze 12 - Do řádu bude doplněna kapitola o vzdělávacích akcích v 

experimentálním a pilotním režimu. 

Br. Peřina - Jerry - věc, která teď padla na ÚLŠ - řád doteď umožňoval jen výjimku zpravodaje 

na cokoliv, ale řekli jsme si, že má být v řádu popsané, že zpravodaj může povolit zkoušky 

nějakých experimentálních forem vzdělávání 

 

Teze 13 - V řádu bude blíže specifikován formát nelesních roverských a 

dalších kurzů. 

Br. Peřina - Jerry - popisuje další formy akcí, některé z nich budou podmínkami pro některé 

formy dalšího vzdělávání. 

Br. Hlavinka - Mukóki - mluvíme u vůdcovských, čekatelských a roverských kurzech - 

zavádíme to, že ČK nemohou být jednovíkendové. Slovo “roverské” jsme vložili s tím, že 

vznikne nový formát - dvojvíkendový kurz zaměřený na rovering.  

Vložili jsme s tím, že je pro prerekvizita pro získání kvalifikace a má být jasné, jak mají tyto 

akce vypadat, aby naplnily tu podmínku prerekvizity.  

Náčelnictvo schvaluje teze Řádu pro vzdělávání činovnic a činovníků. 

 

Rozpočet ústředních orgánů na rok 2024 

Ses. Dočekalová - Olga - předkládáme rozpočet na příští kalendářní rok, vzhledem k 

ekonomické situaci (pravděpodobný pokles dotací, nárůst nákladů) se jedná o rozpočet ztrátou 

cca 3 mil Kč (včetně odvodů do Fondu nemovitostí), kterou plánujeme hradit z nerozdělených 

zisků minulých let. Kromě Valného sněmu, který nás v roce 2024 čeká, má největší dopad 

nárůst mezd, což je zároveň největší náklad ústředí.  

Br. Šereda - Moulin - pracovní skupina se vyjádřila a doporučuje rozpočet přijmout.  

Br. Macek - Blizzard - v rozpočtu nevidí, že by se více investovalo do skautISu… 

Br. Peřina - Jerry - na příští rok má skautIS rozpočet podobný jako letos, počítáme s tím, že 

rozvoj se tam dít v různých částech bude. Technologické úpravy děláme po částech, kompletní 

úprava by stála cca 8 mil, jdeme po částech po stovkách tis Kč. Kvalitu služeb jsme schopni 



udržet, pokud bychom chtěli výrazně změnit tempo, tak by to musel být minimálně 

dvojnásobek, znamenalo by to i dalšího člověka. Na příští rok tam chystáme provozní dotace.  

Roverský web za 1 mil Kč?  

Br. Peřina - Jerry - roverská aplikace, zatím stále je to před zahájením programování. Z 

testování se ukazuje, že by to mělo měl být funkční způsob, jak této věkové kategorii program 

nabídnout. Odhad ceny je 800 tis - 1,5 mil Kč, mělo by to fungovat i jako mobilní aplikace.  

Br. Vokál - Vokin - ve ztrátovém rozpočtu nevidí problém, pokud by se to mělo příští rok 

opakovat, tak už máme dělat opatření - buď získáme více peněz, nebo budeme méně utrácet. 

Pokud ani jedno nenastane, tak se máme zaměřit na otázku nákladů - potenciál vidí v oblasti 

časopisů (a je škoda, že už jsme se v nich neposunuli) a pak samozřejmě ve mzdové oblasti. 

Možná se máme podívat na to, zda je třeba pokrývat všechny agendy, které teď ústředí 

zajišťuje.  

Br. Pelcl - Bilbo - ztrátu bere s rezervou (rozpočtujeme spíše opatrně), v materiálu mu chybí 

výhled do dalších let. Dokážeme najít nějaké další zdroje, jaký je přehled pozic, priority, 

agendy?  

Br. Výprachtický - José - v posledních letech byly rozpočty vyrovnané a opakovaně jsme 

končili v zisku, teď je doba k využití těchto prostředků. VRJ hledala, jak ztrátu minimalizovat 

a návrh rozpočtu schválila s tím, že se to nemá opakovat. Na straně příjmů jsme velmi opatrní, 

na straně výdajů pracujeme s reálnými čísly. S ČRDM děláme všechno proto, aby se do 

kapitoly mládeže vrátily peníze, které ubyly.  

Br. Dvořák - Rejpal - PS NJ se shodla na tom, že rozpočet je v pořádku a máme jej schválit.  

Br. Hájek - Rys - bez odvodů do Fondu nemovitostí je ztráta cca 800 tis. Kč. NJ na jednu stranu 

tlačí, aby se věci pohnuly, chce stále víc - ale na to třeba další lidé. NJ se má bavit o 

dlouhodobějším výhledu, včetně nastavení členských příspěvků - které by NJ mělo projednávat 

opět v červnu. 

Ses. Menclová - Tynus - ztrátovému rozpočtu šlo pravděpodobně předejít přehodnocením 

projektu Spolkový časopis. Je tam úvazek člověka, který připravuje projekt do dalšího kola 

Šablon, které přinesou značnou částku především do oblasti vzdělávání.  

Br. Koutenský - Pudil - pro Náčelnictvo je to zpráva, že navyšování požadavků, co všechno by 

bylo fajn dělat, má mít hranice - pokud by se situace opakovala, tak příští rok bude NJ muset 

rozhodovat o tom, co nemáme dělat. 

Br. Hájek - Rys - na příští rok je tam Valný sněm, tj. jedná se o nárazový výdaj. Snažil by se 

nedotovat akce, které mají velký počet účastníků  - např. Obrok, ty se mají samy zaplatit.  

Br. Macek - Blizzard - výhled by bylo dobré mít během léta. Máme se zamyslet nad 

mandatorními výdaji, náklady porostou na všech stranách. A řešit to (jen) skrze členské 

příspěvky, by nebylo dobré.  

Ses. Menclová - Tynus - je dobře, že částka získaná skrze fundraising narůstá, kolik je 

předpoklad letošní výše darů skrze fundraisingu, plánujeme další nárůst? Jak tomu pomáhá, že 

na to máme člověka?  

Ses. Dočekalová - Olga - v minulých letech se vyfundraisovalo více, než jsme spotřebovali. 

Trend je stoupající, čím lepší téma, tím více peněz získáme. U Dostupného skautingu vnímali 

lidé urgenci, naopak Růst organizace pro lidi tak zajímavé téma nebylo. Chceme pokračovat v 



Dostupném skautingu a přemýšlíme o roverském programu.  

Co se týká výhledu financování na další období - je to součást koncepce financování, který je 

v plánu VRJ v první polovině roku 2024. PS předložením na NJ počítáme na podzim příštího 

roku.   

Až bude jasná výše dotace MŠMT na příští rok, tak VRJ možná bude předkládat změnu 

rozpočtu 2024. Scénáře budoucího vývoje v souvislosti s tím, co teď řešíme, na červnové NJ 

nedokážeme předložit, resp. nechceme to slibovat - byl by to to spíš polotovar, než výsledek.  

Br. Dvořák - Rejpal - pokud NJ chce rozpočtový výhled, tak na červen. V dubnu bude první 

zasedání nového NJ, nebudou pracovní skupiny, budeme asi projednávat změny rozpočtu.  

Br. Macek - Blizzard - souhlas s Rysem, že členský příspěvek má být v červnu a k tomu má 

být výhled - i za cenu toho, že se nestane něco jiného.  

Br. Pelcl - Bilbo - k členským příspěvkům budeme potřebovat uvažování dál, máme nějak 

reagovat na ztrátový rozpočet a rostoucí mzdové náklady - potřebujeme si nějakými čísly 

vymezit prostor pro diskuzi.  

Br. Hájek - Rys - celkové náklady na mzdy rostou, ale roste také počet úvazků (kromě mezd 

jako takových).  

Náčelnictvo schvaluje rozpočet Junáka - českého skauta na rok 2024. 

Náčelnictvo ukládá VRJ předložit na jednání NJ v červnu 2024 výhledy rozpočtu a jeho 

udržitelnosti na roky 2025 - 2027.  

 

Nakládání s finančními rezervami organizace 

Ses. Dočekalová - Olga - na červnovém NJ zadalo úkol, podívat se znovu na přehled nakládání 

s finančními rezervami, abychom se mohli bavit o tom, zda by nebylo vhodné na stávajícím 

nastavení něco změnit. V roce 2017 se materiál schvaloval mj. proto, aby bylo možné 

investovat do dlouhodobých cenných papírů. V průběhu času narostly disponibilní fin. 

prostředky uložené na spořících účtech nebo termínovaných vkladech - což ale kopíruje 

potřebu objemu peněz, se kterými pracujeme. Máme se bavit o změnách, ne v absolutních 

číslech, ale v pásmech nebo procentech. Vidí to jako součást koncepce financování. Součástí 

materiálu tedy zatím není návrh usnesení.  

Ses. Menclová - Tynus - díky za materiál. Myslí, že s rezervami máme více pracovat (ve smyslu 

i na kratší čas je převádět na spořící účet) i za cenu, že to bude více práce - přijde jí to jako 

dobrá cesta, kterou máme prozkoumat, může to přinášet slušné peníze na úrocích.  

Br. Macek - Blizzard - má pocit, že máme příliš finančních prostředků na spořicích účtech a 

termínovaných vkladech. Chápe potřebu rezerv, ale přijde mu to neúměrné.  

Ses. Dočekalová - Olga - nejistotu cítí s rozvojem oblasti nemovitostí. Letos ministerstvo 

vypsalo postupně dvě investiční výzvy - na stole máme žádosti o půjčky z Fondu nemovitostí 

za 10 mil Kč. Tuto oblast chceme podporovat a jednotky se obrací primárně na ústředí.  

Br. Výprachtický - José - určitě máme OJ pomáhat s financováním nemovitostí. V příštím 

období se chceme zaměřit na nákup pozemků a ponese to s sebou samozřejmě i poměrně velké 

náklady.  

Ses. Menclová - Tynus - rozumí tomu, nicméně máme využít i kratší období a získat z volných  

finančních prostředků více.  



Br. Vokál - Vokin - souhlas, je reálné, že by na další jednání přistál bližší přehled toho, jak se 

peníze kde zhodnocují a návrh dalších kroků, které by připadaly v úvahu? Třeba ve spolupráci 

s PS pro hospodaření.  

Br. Hájek - Rys - souhlas s Tynus, že by bylo fajn získat skrze úroky nějaké peníze navíc. 

Bavili jsme se o tom už při projednávání při Zprávě o hospodaření.  

 

Změna Řádu pro vzdělávání činovnic a činovníků - 1. čtení 

Br. Peřina - Jerry - navazujeme na schválení tezí a jdeme na projednání řádu v 1. čtení.  

Náčelnictvo postupně procházelo celý text řádu s tím, že se zastavovalo tam, kde došlo k 

výraznějším změnám, tj. zejména u článků, do nichž se promítají schválené teze změn řádu.  

Poté obdobně prošlo také Přílohu řádu.  

 

Náčelnictvo schvaluje Řád pro vzdělávání činovnic a činovníků v 1. čtení.   

 

Novela Jednacího řádu Náčelnictva 

Br. Šimbera - Prófa - předkládá novelu Jednacího řádu NJ, kterou připravoval v koordinaci PS 

NJ pro legislativu. Novela si klade za cíl řád zpřehlednit, přemístit některé body, aby dávaly 

smysl, jak jdou za sebou. Doplnění toho, co chybělo, zpřesnění formulací.  

Materiál obsahuje také návrhy na obsahové změny - zmenšení odstupu řádných a pilných 

materiálů před NJ, které předkládá k diskuzi, a dále také tzv. preferenční hlasování, které by 

mělo pomoci rozhodovat v případě, že jsou více než dvě varianty.  

Br. Pelcl - Bilbo - připomíná, že podle Stanov jednací řád schvaluje NJ jednokolově a 

schválením vstoupí v platnost.  

Poté Náčelnictvo postupně procházelo celý předpis a zastavovalo se u jednotlivých 

navrhovaných změn. Do řádu bylo mj. zapracováno preferenční hlasování, které zjednoduší 

proces projednávání materiálů v případě, že bude NJ vybírat mezi více než dvěma variantami, 

které mezi sebou jdou v rozporu.  

Po projití celého předpisu Náčelnictvo projednávání bodu přerušilo s tím, že do neděle 

předkladatel zapracuje schválené úpravy, NJ celý řád znovu projde a příp. schválí.  

 

Novela Organizačního řádu - 2. čtení  

Br. Peřina - Jerry - řád projednalo NJ v září v 1. čtení, nyní předkládáme do 2. čtení. V řádu 

došlo ke dvěma změnám 

- vyškrtli jsme článek, který jsme chystali příp. změnu názvu ČZ,  

- už v červnu NJ schválilo SM pro zástupce vedoucího OJ, Gonzáles upozornil na to, že 

v příloze je to jinak formulované než v přechodných ustanoveních a ve Zlínském kraji 

to způsobilo zmatek. Tj. navrhujeme sjednocení formulací, aby to nemátlo.  

 

Náčelnictvo schvaluje Organizační řád a jeho přílohu.  

Novelizovaný Organizační řád a jeho příloha jsou k dispozici ve Spisovně na Skautské 

křižovatce. 

 

https://docs.google.com/document/d/1-zChXpraEqxvT9Br0RdldlP8yBNe1F4EO7Yb6wA95Ac/edit
https://krizovatka.skaut.cz/spisovna/rady/organizacni-rad


Statut ZvOJ Hlavní přístav vodních skautů - 2. čtení  

Br. Peřina - Jerry uvedl materiál - jedná se o 2. čtení navazující na projednání v září. Z nadpisů 

jsme odebrali Hlavní přístav (všude), Cedník ještě opravil zkratku ZvOJ v úvodu, aby se 

nepletla s HKVS. 

Když u ZvOJ měníme název, tak potřebujeme mít pro soud v usnesení tu změnu, proto je návrh 

usnesením formulován takto.  

 

Náčelnictvo schvaluje Statut Hlavního přístavu vodních skautů (dříve ZvOJ Kapitanát 

vodních skautů).  

Náčelnictvo schvaluje změnu názvu pobočného spolku Junák – český skaut, Kapitanát 

vodních skautů, z. s. (IČO: 65991753) na nový název Junák – český skaut, Hlavní přístav 

vodních skautů, z. s., a to s účinností od 1. ledna 2024.  

Novelizovaný Statut ZvOJ Hlavní přístav vodních skautů je k dispozici ve Spisovně na 

Skautské křižovatce. 

 

Změna Řádu vodních skautů - 2. čtení 

Br. Peřina - Jerry uvedl materiál - oproti 1. čtení došlo k jedné změně - v článcích 25 a 30 jsme 

upravili formulaci ve vztahu ke krajským a ústředním srazům kapitánů, aby to bylo stejné jako 

to máme pro sněmy OJ.  

 

Náčelnictvo schvaluje Řád vodních skautů.  

Novelizovaný Řád vodních skautů je k dispozici ve Spisovně na Skautské křižovatce. 

 

Seznamte se - ZvOJ Hlavní přístav VS 

Br. Svoboda - Cedník a ses. Ebelová - Šišule prostřednictvím prezentace představili činnost 

ZvOJ.  

Náčelnictvo poté navázalo krátkou diskuzí k tomu, jak příp. NJ může ZvOJ podpořit.  

Ses. Ebelová - Šišule - ocenila by vstřícnost při legislativních změnách, kapitanát zná dobře 

potřeby vodácké sekce. 

Br. Svoboda - Cedník - myslí, že spolupráce celkem funguje. Přišlo by mu fajn, kdyby 

NJ/krajánci tušili, že mají krajského kapitána a jde vodáky i přes něj bez problému kontaktovat.  

Br. Pelcl - Bilbo - přesahy mezi vodáky a suchozemci - např. v prezentaci zmíněné zajímavé 

programy publikované v Kapitánské poště by jistě dávalo smysl publikovat na Zpravodajství, 

stejně jako článek s typy a připomenutími k vodácké činnosti atp. 

Br. Svoboda - Cedník - vloni něco takového vyšlo v dubnovém Skautingu i článek na 

Zpravodajství. 

Ses. Ebelová - Šišule - toto bychom chtěli posílit, tady se to propojení se suchozemci nabízí.  

 

Rozloučení s br. Svobodou -  Cedníkem  

Náčelníci poděkovali br. Svobodovi - Cedníkovi za 10 let práce v Náčelnictvu a také bratr  

Cedník poděkoval všem za příjemnou spolupráci.  

https://krizovatka.skaut.cz/spisovna/rady/zvlastni-organizacni-jednotky-zvoj/statut-hlavniho-pristavu-vodnich-skautu
https://docs.google.com/document/d/1oDaZPzywOrRtS5xsmyXozoBiLLaQJdNl0XMwTztHzKQ/edit?usp=drive_link
https://krizovatka.skaut.cz/spisovna/rady/rad-vodnich-skaut
https://docs.google.com/presentation/d/1UrjCDn6dNIz62z-Hak16Oh6u7pQzkFKG_5PW6xCik-w/edit?usp=drive_link


 

Vyhodnocení Priorit Náčelnictva 

Br. Vokál - Vokin uvedl materiál - na začátku dokumentu je uvozující odstavec a na něj 

navazují 4 priority, kterým se Náčelnictvo na začátku období rozhodlo věnovat.  

Náčelnictvo poté procházelo jednotlivé části dokumentu.  

Na základě krátké diskuze vznikla finální verze vyhodnocení Strategického směřování.  

 

Náčelnictvo projednalo a schválilo vyhodnocení Priorit Náčelnictva 2020+. 

 

Stanovisko Náčelnictva k alkoholu na skautských akcích 

Ses. Jirasová - Prcek uvedla materiál, připomněla že před dvěma lety proběhla anketa, která 

ukázala, že se jedná o problém, který je třeba otevřít a řešit. Na mVSJ přišlo usnesení ze dvou 

jednotek, vlastní projednání neproběhlo ideálně - nicméně byl to závěr fáze otevření tématu v 

organizaci.  

Co děláme: pracujeme s organizací - zaměření na změnu sociální normy v rámci organizace, v 

současné době je spíš identická s normou společenskou, která je u nás poměrně benevolentní. 

Čím dříve děti ochutnají alkohol, tím spíš se stanou závislými v dospělosti.  

Snažíme se jednak posunout tu normu - není normální pít a pití mladistvých je nezákonné. A 

snažíme se o změnu jednání a postojů velké části dospělých v organizaci.   

Jak to ovlivnit - nejlepší je osobní kontakt - pokud se shodneme na stanovisku NJ/VRJ, tak NJ 

může dělat hodně v tom, že o tom může mluvit, pořádat akce bez alkoholu - zprostředkovávat 

osobní zkušenost.  

Možná se máme nejdřív bavit o standardu na akci s mladistvými - před rokem byla ve VRJ 

diskuze, o tom, zda jít na úroveň zákona (nemluvit vedoucím do toho, zda si dají na táboře 

pivo), od té doby se VRJ posunula k tomu, že chce, aby tam alkohol nebyl vůbec. Jaký pohled 

na to má NJ? Jak v budoucnu chceme, aby akce vypadaly z pohledu alkoholu (omamných 

látek)? 

Br. Hájek - Rys - zcela jistě se tomu máme věnovat, je jasná věc, že do 18 let se v žádném 

případě nepije. U akcí je to tak, že se nepije ani na akcích pro mladistvé do 18 let - a máme si 

říct, že si tam lidé nemají popíjet ani “soukromě”. Primárně máme dodržovat zákon, ale máme 

jít ještě dál.  

Br. Dvořák - Rejpal - souhlas s Rysem, šel by přísnější cestou, kde jsou děti, dospělí nemají 

pít.  

Ses. Bušková - Véňa - ráda by, aby NJ vyslalo signál, že na akci s dětmi se nepije.  

Br. Macek - Blizzard - souhlasí s přísnější verzí - ale někde to půjde těžko - např. skautské 

plesy. 

Br. Koutenský - Pudil - na přísnější variantě ho dráždí slovo “musí” - protože nemáme represi 

pro případ, kdy dojde k porušení.  

Náčelnictvo poté diskutovalo o konkrétní formulaci, která má být součástí usnesení.  

Br. Šimbera - Prófa - přemýšlel, jak máme formulaná hodnotová stanoviska - nechceme říci, 

že skautské aktivity probíhají bez přítomnosti alkoholu … omamnými (návykovými) látkami 

to nemáme rozmělňovat, alkohol je zakořeněný ve společnosti.  

https://docs.google.com/document/d/1GrDy-dNZiru5PV03T1uSEKKlxnJ57J68xPPIX4A3nTI/edit#heading=h.gjdgxs
https://docs.google.com/document/d/1QfN6Lsaymq4QKxdm9D8dvl6n4TAhlBlV6mVPr2MUVQY/edit?usp=drive_link


Br. Rusňák - Virus - souhlas s tím, že to mají být akce pro děti a mladistvé - třeba na stavění 

tábora se alkohol vyskytuje.  

Ses. Jirasová - Prcek - do strategie jí toto přijde přiměřené, jako apel je to - s ohledem na 

stávající stav - nepřiměřené. Potřebujeme ovlivnit postoje, pak se posune jednání lidí - proto 

žádoucí pořád vidí jako nejlepší, neb to odpovídá realitě a umožňuje to naskočit na změnu.  

Ses. Šimbera - Čiko - chápe, že máme tlačit primárně alkohol, ale byla by ráda, aby v usnesení 

byly návykové látky.  

Ses. Menclová - Tynus - je v rozporu v tom, že to má být jednoznačné a tlačit primárně alkohol 

- nemá to dojít k tomu, že když ne alkohol, tak ho nahradíme jinou návykovou látkou. Tj. 

spokojila by se s apelem v rámci komunikace. 

Br. Dvořák - Rejpal - kde všude - otázka, zda o toto nedoplnit Kodex. Argumentovat tím, že 

máme odpovědnost za děti, musíme být schopni reagovat, jet do nemocnice, řešit i třeba 

výchovné problémy s čistou hlavou.  

Br. Hájek - Rys - chápe, že nám jde o posun vnímání - slovem “žádoucí” trochu legitimizujeme 

to, že v současné době ani nedodržujeme ani stávající legislativu.  

Ses. Jechová - Mája - zákon neříká, že na akcích nesmí být alkohol, zákon říká, že tam musí 

být dostatek bdělých činovníků.  

Ses. Jirasová - Prcek - když pro nezletilé členy, tak vyloučíme setkání s rodiči, plesy, čekatelské 

kurzy - tj vytváříme šedou zónu - slovo žádoucí myslí právě na šedou zónu, třeba i plesy - s 

tím jsme to přijímali, že nebudeme vysvětlovat, jak to vidíme na plese a na setkání s rodiči - to 

už vidíme v té edukační části.  

Náčelnictvo se formou orientačního hlasování shodlo, že do usnesení mají být doplněny 

“návykové látky”.  

 

S vědomím, jaké jsou zvyklosti týkající se  konzumace alkoholu v České republice a jak 

se mohou  promítat do zvyklostí některých skautských jednotek a společenství, přijalo 

Náčelnictvo následující stanovisko: 

Považujeme za žádoucí, aby skautské akce a aktivity, kterých se účastní nezletilí 

členové*členky Junáka - českého skauta, probíhaly bez přítomnosti alkoholu a jiných 

návykových látek. 

Toto usnesení přijímá Náčelnictvo jako výraz svého dílu zodpovědnosti v řešení tématu 

úzce se dotýkajícího výchovného poslání Junáka - českého skauta a principů skautingu.” 

 

Zpráva Výkonné rady 

Br. Výprachtický - José uvedl materiál, doplnil aktuality a vypíchl důležité body materiálu.  

- dopoledne se zastavil na Mikulášském semináře - spousta RR a příjemná atmosféra; 

- velká věc, kterou KÚJ řeší, je přechod na účetní systém Money S4, v průběhu roku 

přešel JUN, teď přechází TDC a KÚJ. Zároveň měníme účetní (agendu od Blanky 

Radové přebírá Lucie Borešová - Korunka), dohromady je to poměrně náročné;  

- připravujeme nové šablony, chceme žádat o 25 mil Kč;  



- ve sněmovně je novela zákona o odpadních vodách, který by - v případě schválení - 

ohrozil naše tábory, usilujeme o výjimku; 

- spolu s ČRDM jsme chtěli dosáhnout toho, aby část finančních prostředků z povolenek 

na CO2 šla do kapitoly mládeže, ale velmi pravděpodobně se nezadaří;  

- podařilo se nám vyjednat s Alzou dar 150 tis Kč na Obrok, jsou to první peníze od Alzy, 

dávala zatím vždycky pouze zboží.  

Br. Výprachtický - José - vývoj kolem Celnice - čekají nás dvě velké nemovitostní věci - 

Celnice a řešení (převod) ČOV na Kovářově. Developeři si budou naceňovat, jakou cenu by 

pro ně Celnice měla, město nám zatím nereaguje, železnice řekly, že objekt nechtějí.  

Br. Pecl - Bilbo - dění kolem Červeného Hrádku? 

Br. Výprachtický - José - druhá strana nás žalovala, proběhl soud, nařídil mediaci - br. Kubala, 

který nás v této věci zastupuje, si myslí, že teď bude čas se bavit o náhradě.  

Br. Pelcl - Bilbo - poděkoval za reakci na dotaz ohledně slevy u Českých drah pro členská 

sdružení ČRDM, je to věc, kterou by bylo dobré oživit. Podobně nějaký “agregátor nákupů” - 

možnost slev, když využijeme to, kolik nás je.  

Br. Výprachtický - José - projekt spolupráce s ČD tak trochu odešel do zapomnění, možná je 

to, že ministrem dopravy je skaut, příležitost k oprášení. Další věcí, se kterou chceme zkusit 

pohnout, je hygienická vyhláška. 

Br. Pelcl - Bilbo - existuje někdo v KÚJ/VRJ, kdo má v gesci uvažování o tom, jak zajišťovat 

další slevy, které budou stát na tom, kolik nás je (např. sleva při nákupu v nějakém řetězci 

atp.)? 

Br. Výprachtický - José - ve velkém zatím ne, rámcově jsme zatím uvažovali v oblasti 

nemovitostí (např. nákup kotlů).  Zatím jsme neuvažovali tak, že bychom šli cestou slevy za 

“propagaci” řetězce.  

 

Plán Výkonné rady na rok 2024 

Br. Výprachtický - José - předkládáme plán VRJ na příští rok, zatím se tam více neodráží 

strategie, tj. předpokládáme, že časem dojde k nějaké úpravě v souvislosti s přípravou 

dlouhodobého plánu naplňování strategie.  

Jako obvykle plán obsahuje priority práce VRJ - uspořádání Valného sněmu, rozjezd nového 

roverského programu, rozjezd Strategie 2030, oblast bezpečného skautingu.  

Ses. Menclová - Tynus - má pocit, že tam spíš není prostor na provoz a reakci na nečekané 

okolnosti - ač VRJ v materiálu uvádí, že s tím pracuje. 

Br. Výprachtický - José - při vytváření toho plánu jsme si říkali, že tam ta kapacita má být - je 

tam zvědoměná snaha, zůstává otázkou, jak se nám to daří.  

Br. Vokál - Vokin - díky, že počítá s participací na rozjezdu Strategie 2030. Při schvalování 

plánu chce projít to, co bylo v letošní zpětné vazbě starostovi a VRJ: 

- zavedení projektového řízení - to je  otevřené v debatě o fungování VRJ,  

- agendy starostovi zatím neubyly,   

- ve VRJ chybí hospodářský zpravodaj/ka a zatím se to nemění,  

- velké akce se hýbají,  



- jak je to aktuálně s časopisy si není jistý, 

- nemovitosti se hýbají.  

Br. Výprachtický - José - časopisy, do konce období vyhodnotíme projekt a na to naváže 

diskuze o změnách. Co se týká přetíženosti starosty - budeme se tomu věnovat.  

Poté Náčelnictvo postupně procházelo plány jednotlivých zpravodajek a zpravodajů. 

 

Náčelnictvo schvaluje s připomínkami roční plán práce Výkonné rady na rok 2024.   

 

Zpráva Náčelnictva 

Ses. Bušková uvedla materiál a dala prostor na dotazy. 

Ses. Volavková - Jóža - dotaz na stream k družinovému systému.  

Ses. Menclová - Tynus - 90 lidí se dívalo celou dobu, bylo to pěkné - padaly tam různé názory 

a pohledy, bylo to zajímavé a nosné. Na zvážení je třeba využití prvků pro šestkový systém 

nebo něco vyloženě pro rádce.  

Ses. Bušková - Véňa - kandidujte! Včera s Vokinem zveřejnili článek s výzvou ke 

kandidaturám a oslovují lidi ve svém okolí. Máme v lidech probouzet myšlenku, že je to pro 

ně. Na Křižovatce už jsou doplněné informace ke sněmu i návod, jak podat kandidátku.  

Dohodly jsme se s Jóžou, že budou kandidovat ve dvojici na (místo)náčelní.  

Br. Vokál - Vokin - podívejme se do plánu NJ, blíží se konec funkčního období, bude třeba 

skládat účty VSJ. Náčelnictvo poté postupně prošlo pláne jednotlivých pracovních skupin.  

 

Předání vyznamenání ses. Marešové - Želvě 

Ses. Bušková - Véňa předala Želvě zlatý stupeň medaile Merkura a poděkoval jí za práci, 

kterou odvádí v Náčelnictvu, v Náčelnictvu KD a odváděla na úrovni okresu. Blahopřejeme! 

 

Návrhy na vyznamenání 

Bude doplněno s časovým odstupem.   

 

 

Změna Statutu ZvOJ Krajinská - 2. čtení 

Ses. Bušková - Véňa uvedla materiál - jedná se o 2. čtení statutu, nedošlo k žádné změně. 

Poděkoval NJ, že mohlo být zařazeno v superpilném režimu.  

 

Náčelnictvo schvaluje Statut Krajinská České Budějovice.  

Novelizovaný statut ZvOJ Krajinská České Budějovice je k dispozici ve Spisovně na 

Křižovatce. 

 

NEDĚLE 

 

https://docs.google.com/document/d/1gNp3zv9AsH--2R6xjsWM-_mUPvIcJa1j5Sr8l12EZ9g/edit?usp=drive_link
https://krizovatka.skaut.cz/spisovna/rady/zvlastni-organizacni-jednotky-zvoj/statut-krajinska-ceske-budejovice


Novela Jednacího řádu NJ 

Br. Šimbera - Prófa uvedl materiál - v sobotu NJ prošlo hlavní navrhované změny, dnes 

bychom měli řád celý projít. Do řádu byly zapracovány včera odsouhlasené změny. 

Náčelnictvo postupně prošlo celý předpis a přistoupilo k hlasování o návrhu usnesení.  

 

Náčelnictvo schvaluje Jednací řád Náčelnictva. 

Novelizovaný Jednací řád Náčelnictva je k dispozici ve Spisovně na Křižovatce. 

 

Vyhodnocení Strategie 2022 

Br. Vokál - Vokin uvedl materiál -  PS NJ předkládá vyhodnocení Strategie 2022, není to 

hotová verze, nicméně rádi bychom materiál prošli a dostali mandát k jeho dokončení. Na lepší 

dotažení neměla skupina kapacitu, intenzivně jsme se věnovali přípravě Strategie 2030. 

V dokumentu jsou připomínky VRJ, která už se materiálem zabývala, její připomínky PS NJ 

bude zohledňovat.  

Výsledkem vyhodnocení Strategie 2022 bude tento dokument, dvě stránky ve materiálech pro 

delegáty VSJ, kde budeme na tuto zprávu odkaovat a také prezentace hlavních výstupů v 

graficky zajímavé podobě.  

Br. Dvořák - Rejpal - struktura dokumentu je v pořádku, výtah máme vyvěsit i na Křižovatku, 

odkazovaný dokument pak také. Náklady na realizaci Strategie 2022 tam být mají, má být 

jasné, kolik nás naplňování strategie stálo.  

Br. Vokál - Vokin - většina nákladů jsou mzdové náklady, tj. většina peněz šla do 

profesionalizace ústředí.  

Br. Rusňák - Virus - přemýšlí nad “velkými čísly” - nedokážeme říct, jak moc za to může 

strategie.  

Ses. Menclová - Tynus - pokud bychom to pak chtěli, tak se srovnat s jinými obdobnými 

organizacemi.  

Br. Vokál - Vokin - souhlas s tím, že neumíme prokázat souvislost, korelaci. Možná to máme 

pojmenovat jinak - spíš jako nějaký kontext.  

Br. Dvořák - Rejpal - růst organizace je vlivem nějaké synergie věcí, strategie byla jedním z 

faktorů.  

Br. Baláš - Čiča - nechal by, jak to je - spíš se není s kým porovnávat, a když se podíváme, co 

navrhuje WOSM pro hodnocení organizace jako takové, tak tam tahle čísla jsou. 

Br. Vaněk - Permi - s těmito čísly máme pracovat na VSJ, ve vyhodnocení to má být velmi 

opatrně. Je zvědavý na to, jak to dopadne v připravované strategii s indikátory - výkonové vs. 

dopadové - dopadové jsou náročné na ověřování, možná máme přemýšlet také o výkonových.  

Br. Rusňák - Virus - do zprávy by více vytáhl kompletní přehled témat s hlavními výstupy, 

nezůstal by jen u shrnutí “jedniček”.  

Br. Vokál - Vokin - díky za projednání, PS NJ vyhodnocení dopracuje, kdyby s tím chtěl někdo 

pomoci, tak budeme během prosince rádi.  

Vyhodnocení Strategie 2022 bude součástí materiálů pro delegátky a delegáty Valného sněmu 

a bude k dispozici na Skautské křižovatce. 

https://krizovatka.skaut.cz/spisovna/rady/jednaci-rad-nacelnictva/2023-12/predpis


 

Návrh Strategie 2030 pro krajské sněmy 

Br. Vokál - Vokin - za PS NJ předkládá návrh Strategie 2030. Projednávání by zahájil obecnou 

debatou o celku, pak se budeme věnovat jednotlivým tématům a nakonec k vizi.  

Br. Vaněk - Permi - VRJ si myslí, že 7 témat není nutně zlo, trochu méně témat by bylo o něco 

lepší. VRJ z prioritizace vyšly s odstupem jako první tři témata Růst, Výchova a RR a jako 

poslední Dospělí a Nemovitosti. 

Br. Pytela - Ondra - škrtat určitě můžeme, ale máme škrtat s vědomím, že ty věci stejně budeme 

dělat v rámci jiného tématu, některá témata se do nějaké míry podmiňují. 

Ses. Menclová - Tynus - vidí to podobně - v Dospělých se objevuje téma Vzdělávání, které 

neprošlo dál. Je otázka, zda máme počítat s tím, že se ty věci budou dít - máme vědět, co reálně 

znamená, že téma nebude ve strategii.  

Br. Pytela - Ondra - je rozdíl, zda téma je či není ve strategii - je otázka, zda některé z témat 

nemá být spíš projektem v rámci jiného tématu. Byl by velmi opatrný v tom, abychom si řekli 

“není to strategické téma, nebudeme na to dávat zdroje”.  

Br. Macek - Blizzard - má za to, že nemovitosti v strategii být nemají - podřadil by pod Růst.  

Br. Šimbera - Prófa - strategii potřebujeme tam, kde chceme pohnout organizací - podařilo se 

to v oblasti bezpečí, ale pokud by znamenalo, že zařízneme u vyřazených témat zdroje, tak by 

raději nechal všech 7 témat. 

Br. Baláš - Čiča - to, že téma nebude ve strategii neznamená, že na něm nebudeme pracovat. 

Pokud některé téma “podřadíme” jinému, zřejmě nezůstane kompletní.  Pokud si řekneme, že 

mezi tématy má být Výchova, tak na téma budou peníze, budou lidi. Když vyřadíme bezpečí, 

tak to VRJ bude řešit tak, jak jí to NJ dovolí a jak na to bude mít kapacitu.  

Br. Špaček - Štip - vnímá tam ten rozměr, že ST je signál organizaci - co schováme, to 

organizace uvidí méně. Je otázka, co považujeme za zásadní směrem k organizaci.  

Br. Vokál - Vokin - další optika toho, je/není ve strategii - zdroje, komunikace, čas - ST toho 

dostanou řádově více. V průběhu prací jsme se zaměřovali na to, aby strategie byla užší - 

abychom nebyli ve vleku, abychom to zvládali - proto jsme si tam stanovovali cíle - a projekty 

máme zaměřit na ty cíle a ne na x věcí kolem, i v tomto na sebe máme být přísní.  

Br. Dvořák - Rejpal - dovede si představit, že Dospělé vyjmeme - potřebujeme co nejvíce 

činovníků, což je pouze výseč tématu. Např. Nemovitosti by neschovával, protože pokud s tím 

chceme pohnout, tak do nich budeme investovat desítky mil Kč - pokud to má být největší 

investice v Junáku, tak to nemá být schované.  

Br. Macek - Blizzard - vyřazení Dospělých si také dovede představit. Nemovitosti vnímá jako 

nástroj, který je podmínkou růstu.  

Ses. Šimbera - Čiko - za Liberecký kraj - podpora snížení počtu témat, dát tématům časový 

důraz (časově je rozprostřít).  

Br. Vokál - Vokin - časové rozložení bude ve Strategickém plánu.  

Ses. Jechová - Mája - z pohledu co dělá ústředí a co jednotky - by stála o to, aby ve strategii 

Nemovitosti byly, bude tam třeba velká aktivita lidí na střediskové úrovni. 

https://docs.google.com/document/d/11Oz2OdYE-BK5G6Ayw3cwnVUXbcNzhqFUnIThlEJQ5Ss/edit?usp=drive_link


Br. Vokál - Vokin - navrhuje se posunout k jednotlivým tématům, na závěr by si mohlo NJ 

vždycky orientačně zahlasovat, zda téma ne/má být ve strategii. Stávající pořadí ST odpovídá 

tomu, jak prioritizovali účastníci Strategického víkendu.  

 

Náčelnictvo poté postupně procházelo jednotlivá témata, diskutovalo o navržených 

formulacích a cílech.  

Na závěr diskuze k tématu vždy hlasovalo, zda má být se téma má stát strategickým tématem 

Strategie 2030 - viz přehled níže:   

- Skautská výchova pro budoucnost 19 

- Roveři a rangers 18 

- Růst 17 

- Klubovny, základny a tábořiště 15 

- Bezpečný skauting 10 

- Environmentální výzvy 9 

- Dospělí 3 

 

Náčelnictvo se poté shodlo, že zkusí prioritizovat skrze preferenční hlasování - výsledek byl 

obdobný s tím, že  že výraznější “čára” vyřadila téma Dospělí.  

Poté Náčelnictvo toto rozhodnutí potvrdilo ještě orientačním hlasováním.  

 

Na závěr projednávání bodu se Náčelnictvo věnovalo znění a obsahu Vize a po drobných 

úpravách návrh také schválilo.  

 

Náčelnictvo schvaluje návrh Strategie 2030 pro předložení krajským radám za účelem 

projednání krajskými sněmy. 

 

Materiály pro delegáty Valného sněmu 

Ses. Bušková - Véňa - včera jsme přerušili bod s tím, že v materiálu Plnění usnesení VSJ 

chybělo vyjádření k usnesení k vícerychlostnímu skautingu. Teď je v materiálu návrh.  

Náčelnictvo krátce diskutovalo o navrženém textu a poté orientačně hlasovalo o navržených 

změnách. Doplněním této části je materiál kompletní, PS NJ pro VSJ s ním může dál pracovat. 

  

Náčelnictvo projednalo Zprávu o naplňování usnesení XVI. mVSJ  a pověřuje náčelní 

jejím dopracováním.  

 

Hodnocení kvality NJ 

Ses. Bušková - Véňa - díky všem, kdo hodnocení kvality vyplnili. 

Náčelnictvo postupně procházelo jednotlivé části HK a hledalo shodu tam, kde se na základě 

individuálního hodnocení neshodlo. 

Ses. Bušková - Véňa - na základě výsledku připraví návrh textu do Zprávy NJ/VRJ pro delegáty 

VSJ a pošle do NJ k připomínkám.  

 



Ukončení jednání Náčelnictva 

Br. Vokál - Vokin - všechno jsme projednali, jsme dobří:-) Posunuli jsme materiály k VSJ, 

máme za sebou 1. čtení ŘVČČJ, posunuli jsme Strategii 2030.  

Připomněl, že příští jednání NJ proběhne v únoru.  

Na závěr popřál všem poklidný advent a radostné svátky.  

 

 

 

Zapsala: Lenka Šablová 

Schválil: Ondřej Vokál 

 

 

 


